



劉賜蕙女士

Ms Edwina LAU Chi-wai

劉賜蕙女士服務香港警隊逾三十載，現任警務處副處長（國家安全）。

劉女士持有警政學學士學位、法律學士學位和公共行政碩士學位。她於 1984 年加入香港警務處成為警員，當時年僅十九歲。劉女士勤奮好學、工作熱誠，約二十年間晉升至總警司職級。在職期間，她曾修讀內地和海外培訓機構開辦的各類發展課程，包括北京大學、國家行政學院、澳洲警察管理學院和哈佛大學。

無論是前線警務以至整個警隊的政策制訂工作，劉女士在事業上展示多樣才能，表現卓越，服務範疇包括警區和總區行動、刑事調查與情報、人力資源管理和公共關係管理等。有鑑於其專業知識，她於 2004 年曾借調到社會福利署，專責協助調查大量詐騙綜援個案，並為社署員工提供調查技巧方面的訓練。

2008 年出任大嶼山指揮官時，的士司機堵路罷駛，導致主要交通幹線癱瘓，劉女士率先採取行動，迅速控制了場面，並就行動向傳媒解說，令公眾留下了深刻的印象。作為警區指揮官表現出色，劉女士之後獲委以更大的責任。2013 年，她升任警務處助理處長，任職新界南總區指揮官。

Ms Edwina Lau Chi-wai has been serving the Hong Kong Police Force for over 30 years and is now the Deputy Commissioner of Police (National Security).

Ms Lau holds a Bachelor's degree in Policing, a Bachelor's degree in Laws and a Master's degree in Public Administration. She joined the Hong Kong Police Force as a constable in 1984 at the age of 19. With her diligence and dedication, within some 20 years, Ms Lau was promoted to the rank of Chief Superintendent. During her career, she has attended development courses at various mainland Chinese and overseas training institutes including Peking University, the Chinese Academy of Governance, the Australian Institute of Police Management, and Harvard University.

From frontline policing to force-wide policy-making, Ms Lau boasts a career of versatility and excellence by serving in a wide spectrum of posts encompassing district and regional operation, criminal investigation and intelligence, human resources management, and public relations management. Thanks to her expertise, in 2004, she was seconded to the Social Welfare Department to assist in investigating into a large number of fraudulent claims for Comprehensive Social Security Assistance and to provide investigation skills training to its staff.

In 2008, while serving as the District Commander of Lantau Island, Ms Lau spearheaded an operation in response to a taxi drivers' strike that caused gridlock on major transport routes. She swiftly brought the situation under control and explained her action to the media, leaving a deep impression on the public. Following her outstanding

劉女士其後繼續為管理人數三萬多的警隊貢獻其豐富的知識和經驗，先後出任多個高級職位，包括助理處長（人事）和警察學院院長。任職警察學院院長期間，她的成就廣泛而且備受推崇。尤其突出的是，在她的領導下，學院與加拿大警察學院合辦的「國際警務行政人員發展證書課程」取得資歷架構第六級認證，成為首個政府部門達此佳績。本地方面，劉女士致力加強學院與香港公開大學的學術聯繫，於2016年簽訂新的合作備忘錄，讓學院畢業生在報讀公大學士學位課程時，可獲更多學分轉移，於警隊內推廣持續進修的文化。

2019年3月，劉女士晉升至警務處高級助理處長職級，出任監管處處長，負責監督服務質素監察部和資訊系統部。在她傑出的事業生涯中，她獲得了不少讚譽和獎項，包括於2015年獲頒香港警察榮譽獎章。

2020年7月，劉女士獲任命為警務處副處長（國家安全），履行歷史性職責，領導警務處國家安全處。

正職以外，劉女士在社區服務方面付出了不少精神和時間，尤其熱心於青少年外展工作。她對多項青少年服務計劃貢獻良多，碩果纍纍，不少同事視為榜樣，努力追隨效法。

為表揚劉賜蕙女士對香港及本校之貢獻，現恭請副校長頒授榮譽大學院士榮銜予劉賜蕙女士。

performance commanding a district, Ms Lau was entrusted with greater responsibilities and served as Regional Commander of New Territories South, after her appointment as Assistant Commissioner of Police in 2013.

Ms Lau continued to contribute her profound knowledge and experience to the management of the 30,000-strong force by taking up senior posts including Assistant Commissioner (Personnel) and Director of the Hong Kong Police College, for which her achievements were wide-ranging and well-regarded. In particular, under her leadership, the College made history by becoming the first government department to earn the Level 6 accreditation under the Qualifications Framework (QF) for the International Executive Development in Policing programme, co-organized with the Canadian Police College. Locally, Ms Lau also deepened the College's academic cooperation with the OUHK by signing a new Memorandum of Understanding (MOU) in 2016. With this MOU, graduates of the Police College are able to transfer more credits to pursue undergraduate programmes at the OUHK. This has certainly promoted the culture of continuing education among Police officers.

In March 2019, Ms Lau was promoted to the rank of Senior Assistant Commissioner of Police and became the Director of Management Services, overseeing the Service Quality Wing and Information Systems Wing. During her remarkable career, she has received much acclaim and a number of accolades, including the Hong Kong Police Medal for Meritorious Service in 2015.

In July 2020, she was appointed as the Deputy Commissioner of Police (National Security), taking on the historic responsibility of leading the National Security Department of the Hong Kong Police Force.

Work aside, Ms Lau has also devoted much of her time and effort to community services especially youth outreach. She has made commendable contribution to various youth initiatives and her work has inspired many of her colleagues to follow in her footsteps.

In recognition of Ms Edwina Lau Chi-wai's contributions to Hong Kong and the University, may I invite the Pro-Chancellor to present her with the Honorary University Fellowship.